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ادامه داد: »برادر عزیزم الهام علی اف دســتور اجرای برنامه راهبردی مشترک را 
به مسئولان و وزیران محترم جمهوری آذربایجان ارائه کرده اند، ما نیز از وزیر امور 
خارجه خواستیم که پیگیر این برنامه راهبردی عمیق تر باشد تا بتوانیم در تمام 
زمینه های علمی، سیاسی، اقتصادی، امنیتی و.. همکاری های مشترکی داشته 
باشیم. ایران و آذربایجان می توانند با کمک یکدیگر صلح و امنیت را در منطقه 
برقرار کنند و مشــکلات را با همکاری یکدیگر حل کنند. اگر همه کشــورهای 
اسلامی و همســایگان دست به دســت هم دهیم و به تمامیت ارضی یکدیگر 
احترام بگذاریم، با توافق در دیدگاه های مشترک در همه زمینه ها همکاری داشته 
باشــیم و ارتباطات خود را گســترش دهیم. باید تلاش کنیم ارتباطات مالی و 
تجارت فی مابین را گسترش دهیم و ارتباطات و راه ها را اصلاح کنیم، و کریدورها 
را با کمک یکدیگر برقرار کنیم، تولیدکنندگان ما باید با کمک و همراهی هم تولید 
کنند. اگر در علم و فرهنگ و تولید و سیاســت با یکدیگر همراه باشــیم، اجازه 
نخواهیم داد عده ای ارتباطات ما را بر هم بزنند و یا اختلافی بین ما ایجاد کنند.«
رئیس جمهور با تاکید بر اشتراکات و ارتباطات مشترک بین ایران و جمهوری 
آذربایجــان، اظهار داشــت: »با عزم و اراده ای کــه در برادر عزیزم رئیس جمهور 
الهام علی اف می بینم و از سوی دیگر با اراده ای که جمهوری اسلامی ایران در 
گسترش ارتباطات با کشور دوست و برادر آذربایجان دارد، به حول و قوه خداوند 

تمام توافقات را اجرایی خواهیم کرد.«
پزشــکیان تأکید کرد: »هنگام حضور در جمهــوری آذربایجان، 
احســاس می کنم در میان مردم خودم هســتم؛ گویــی در تبریز یا 
اردبیل حضور دارم. این احســاس نزدیکی و برادری، سرمایه بزرگی 
برای توسعه ارتباطات اقتصادی، فرهنگی، علمی و امنیتی میان دو 
کشور است. ان شاءالله با تلاش های مشترک، آینده ای روشن برای 

ملت های خود و نسل های آینده رقم خواهیم زد.«
رئیس جمهــور آذربایجــان نیــز در ابتــدای این نشســت خبــری، ضمن 
خوش آمدگویی به پزشــکیان و هیئت همراه، اظهار داشت: »مردم دو کشور از 
دیرباز روابط برادرانه ای داشته اند و روابط میان دولت ها نیز بر این پایه  مستحکم 
استوار است. اعتقاد دارم که این سفر، موجب گسترش و توسعه  همکاری ها و 

روابط بین دو کشور خواهد شد.«
الهام علی اف با اشــاره به گفت وگوهای مشــترک و خصوصی با پزشکیان، 
افزود: »امروز بر اهمیت روابط راهبردی بین دو کشور تاکید کردیم؛ هدف اصلی 
دو طرف توسعه  فعالیت ها و روابط فی مابین است. امروز اسناد بسیار مهمی نیز 
به امضا رسید، امضای این اسناد با حضور رؤسای جمهور دو کشور، نشان دهنده  
تلاش ما برای نزدیکی هرچه بیشتر در تمامی حوزه ها است. جمهوری آذربایجان 
و ایران در قالب عضویت در سازمان های بین المللی از یکدیگر حمایت می کنند 
و امروز نیز در این خصوص تبادل نظر کردیم. همچنین، در خصوص همکاری ها 
در چارچوب سازمان های بین المللی در آینده، از جمله سازمان ملل، سازمان اکو 
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زاویه ای دیگر این فرضیه را نقض کرد. این استاد شیمی بر این موضوع تاکید کرد 
که دیدن دود نارنجی نشانه وجود مواد نیتراتی است. نیترات آمونیوم ماده ایست 
که در تمام دنیا استفاده می شود و به گفته این استاد دانشگاه، حجم انفجار نشان 
می دهد که یک کانتینر یا کمی بیشتر از این ماده در بندر بوده است. او بر این 
موضوع تاکید کرد نیترات آمونیوم برای سوخت موشک استفاده نمی شود بلکه 

آمونیوم پرکلرات استفاده می شود.

واکنش انجمن تولیدکنندگان کود شیمیایی �
تا زمانی که این گزارش تنظیم می شود، هنوز مشخص نیست که چه ماده ای 
در کانتینر محل شروع آتش سوزی دپو شده بود. اما به آسمان رفتن دود نارنجی 
در هــر صورت پای مواد آمونیوم دار از جمله نیتــرات آمونیوم را به این فرضیه ها 
باز کرد؛ ماده ای که بیشــتر به عنوان کود شــیمیایی شناخته می شود. صیاد 
فرهادی،  رئیس انجمن تولیدکنندگان کود شیمیایی به این موضوع واکنش 
نشان داد و اعلام کرد که این ماده در ایران به عنوان کود استفاده نمی شود. او در 
پاسخ به این پرسش که ایران چقدر نیترات آمونیوم مورد نیاز خود را وارد می کند، 
به خبرنگار مهر گفت: »نیترات آمونیوم بــه دلیل خاصیت انفجاری که دارد در 
ایران اجازه استفاده در بخش کشاورزی ندارد. این ماده شیمیایی اجازه واردات 
نداشــته و مقدار ناچیزی هم که در داخل تولید می شــود با نظارت وزارت دفاع 
است. همچنین تمام نیاز داخل از محل تولید کشور تأمین می شود.« او درباره 
محل استفاده از این ماده نیز گفت: »نیترات آمونیوم بیشتر در بخش نظامی مورد 

استفاده قرار می گیرد و مقداری هم در بخش معادن مصرف می شود.«

بار نامریی �
روز گذشــته دو اظهارنظر درباره این محموله منتشــر و ســپس از خروجی 
خبرگزاری هــا حذف شــد. خبرگــزاری ایلنا مصاحبه ای با  ســعید جعفری، 
مدیرعامل شرکت توســعه خدمات دریایی و بندری سینا – وابسته به بنیاد 
مســتضعفان – که این انفجار در محوطه کانتینری آن ها رخ داد منتشر کرد که 
ساعتی بعد، از روی خروجی این خبرگزاری حذف شد. در اظهارنظر مدیرعامل 
آمده بود که »محموله بسیار خطرناک منفجر شده بندر شهیدرجایی با عنوان 

»کالای معمولی« وارد و دپو شده بود!«
خبر دیگر مربوط به خبرگزاری ایســنا بــود. این خبرگزاری به نقل از گمرک 
نوشــت با توجه به اینکه هر محموله ی کشــتی ای که وارد بندر می شــود ابتدا 
مانیفســت )اطلاعات باری( آن به بندر داده می شود و پس از آن، صاحب کالا 
محموله را به گمرک اظهار می کند تا تشــریفات گمرکی و ترخیص آن آغاز شود 
اما محموله وارداتی که روز شنبه )ششم اردیبهشت( در بندر شهید رجایی دچار 
انفجار و حریق شده، هیچ گونه شماره کوتاژ و اظهارنامه مبنی بر اینکه به گمرک 
اظهار شده باشد را ندارد و این کشتی و محموله آن در اختیار گمرک نبوده است.

نفوذ به بندرهای ایران آسان است �
علی مهدیان، کارشناس امنیتی درباره ابعاد انفجار بندر شهید رجایی، 
به هم میهن گفت: »هر دو گزینه تعمد یا ســهل انگاری را می توان در خصوص 
آنچه در بندرعبــاس رخ داد مدنظر قرار داد. اما باید به این نکته توجه کنیم که 
ســهل انگاری ها موردی نیست. متاسفانه بعد از ســال ۱۳۸۴ و روی کار آمدن 
آقای احمدی نژاد و جابه جایی های مدیریتی که او انجام داد و سیستم مدیریتی 
و ســازمانی ایران را به هم ریخت، با مشــکلات مختلفی مواجه شدیم. سپردن 

مدیریت به افراد، تابع نظم و انضباط و قواعد خاصی است. اما این مسئله از ۲۰ 
سال پیش به هم ریخت. یک روز فرماندار فلان شهر کوچک را بدون هیچ تجربه 
یا دانشی از میان افراد کاملًا غیر مرتبط انتخاب می کردند چون به تفکر خودشان 

وابسته بود. امروز هم با این مسئله مواجهیم.«
او ادامه داد: »چند وقت پیش دبیر شورایعالی انقلاب فرهنگی به هرمزگان 
رفت و بازدیدی هم از بندر شهید رجایی داشت. در مصاحبه ای که کرد گفت 
وضعیت گمرک خیلی خراب اســت. وقتی آقای خسروپناه به عنوان یک فرد 
غیرمتخصص در این حوزه متوجه مشــکل می شود، پس وضعیت نابسامان 
است. همین امروز معاون وزیر راه و رئیس سازمان بنادر با مدرک کشاورزی در 
این مســئولیت قرار دارد. آنچه می گوییم، مربوط به یک بندر کوچک نیست. 
راجع به وضعیت بزرگترین بندر کشور است. دشمن هم به راحتی می تواند از 
این وضعیت استفاده کند. در حال حاضر در اخبار می خوانیم که معلوم نیست 
این محموله از کجا آمده و به چه صورت وارد بندر شــده! صاحب این محموله 
هنوز مشخص نیست! در چنین شرایطی می خواهیم یقه چه کسی را بگیریم؟ 
اصلًا چند نفر هم قاصر یا مقصر باشــند، محاکمــه و بعد هم اعدام کنیم. در 
نهایت چه مشــکلی از این وضعیت را حل می کنــد؟ این یک زنگ خطر برای 
کشور است که سهل انگاری های مشابه و عدم وجود مدیریت های تخصصی 
تقریباً در بسیاری از بخش های کشور وجود دارد. انتصاب ها در بهترین حالت 
عموماً وابسته به تائید و سفارش، نماینده مجلس منطقه و ائمه جمعه است. 
مسائل پشت پرده بماند.« مهدیان درباره سناریوی خرابکاری خارجی که مورد 
توجه و گمانه زنی قرار گرفته نیز گفت: »در این سناریو، اگر تعمدی در کار باشد 
به نظر من از جانب موســاد است. تجربه این را به ما می گوید و تاکید می کنم 
که اگر تعمد در کار باشــد. هدف آن هــم تخریب مذاکرات و روند دیپلماتیک 
ایران و آمریکاست که در شرایط سختی شکل گرفته و پیش می رود. مسئولین 
مربوطه باید بسیار هوشیار باشــند که در دامِ پهن شده نیفتند و ما را از مسیر 
صحیحی که انتخاب کردیم، خارج نکنند. ما در این مذاکرات منافع جمهوری 
اسلامی و مردم ایران را دنبال می کنیم. با توجه به زمینه های جدایی که میان 
اسرائیل و آمریکا در این مورد وجود دارد، ما می توانیم این فاصله را بیشتر کنیم 
و کار را پیش ببریم. نه باید خودتحقیر باشــیم و نه خود را دســت کم بگیریم. 
از تاثیرگذاری خودمان غافل نباشیم. همانطور که اسرائیلی ها می توانند روی 
آمریکایی ها تاثیر بگذارند، ما هم می توانیم. هدف نخســت وزیر اســرائیل – نه 
الزامــاً در خصوص حادثه بندر بلکه به صورت کلان – این اســت که ایران را از 
این مسیر خارج کند. موساد نیز اگر دست به عملی بزند، با همین هدف ورود 
می کند. از هر ابزاری که بتوانند استفاده می کنند و خرابکاری نیز فقط یکی 
از این ابزار است. اولویت ما در این شرایط باید ادامه همین مسیر باشد. تقارن 
زمانــی این رخداد با مذاکرات روز شــنبه ایــران و آمریکا در عمان خیلی مهم 

است. این مذاکرات نباید صدمه ببیند.«
این کارشناس حوزه اطلاعات و امنیت درباره این سناریو که گفته می شود 
ممکن اســت عوامل داخلی در فــرض تعمدی بودن حادثــه، در  آن دخیل 
باشــند، اظهار داشــت: »فکر نمی کنم عوامل داخلــی در این فرض خیلی 
تاثیرگذار باشند. اگر تعمدی در کار بوده، حریف از باگ های سیستم بندری و 
به خصوص بندر شهید رجایی استفاده و کار خود را کرده است. در  این فرض، 
ده ها راه هم برای انفجار از راه دور وجود دارد که نیازی به عوامل داخلی پیدا 
نمی شــود. گرچه همه احتمالات را باید در نظــر گرفت و عناصر نفوذی را در 

ارکان دیگر باید جست وجو نمود.«

و سازمان همکاری اسلامی، تبادل نظر صورت گرفت.«
وی ادامه داد: »همکاری های جمهوری آذربایجان و ایران در تمامی حوزه ها 
و مبتنی بر امنیت منطقه  اســتوار اســت؛ ما علاوه بر همکاری های دوجانبه، 
شرایط ویژه ای نیز برای همکاری های منطقه ای و چندجانبه داریم. همچنین، 
همکاری های متنوعی در حوزه  اقتصادی نیز در جریان اســت. تا پیش از سفر 
دکتر پزشکیان، تماس های متعددی داشتیم و مقامات بلندپایه ایران برای انجام 
هماهنگی های مقدماتی به آذربایجان سفر کردند. در سفرهای سطح بالایی که 
داشتیم، مسئولان و مقامات بلندپایه پروژه های مشترک بین دو کشور را بازرسی 
و مرور کردند. در نتیجه  این سفرهای متقابل، اسناد بسیار خوبی را آماده کردیم و 

امیدواریم این اسناد همکاری، زمینه ساز پیشرفت روابط در آینده باشد.«
وی ادامه داد: »کریدور شمال-جنوب برای تمامی کشورهای مشارکت کننده 
در ایــن پــروژه از اهمیت بســزایی برخوردار بوده و می تواند بســیار ســودمند 
باشد، ما برای فعال سازی و بهره برداری از این پروژه، تمام اقدامات لازم را انجام 
داده ایم و شرایط مناسب را فراهم کرده ایم. در حال حاضر، تمرکز ما بر بهسازی 
زیرساخت های موجود، شــامل بنادر، جاده های اتومبیلرانی و خطوط راه آهن 
است. برای آمادگی جهت حجم فزاینده ی کالاهایی که در آینده انتظار داریم، به 
توسعه  زیرساخت ها ادامه می دهیم. امروز در حوزه های بشردوستانه و فرهنگی، 
دستورات لازم را صادر کردیم. متاسفانه نشست ها و رایزنی های فرهنگی به مدت 
هشت سال متوقف شده بود که دستور دادیم این جلسات باید در فواصل زمانی 
کوتاه تری برگزار شــوند. گسترش روابط، اراده و سیاســت هر دو کشور است و 
من تردیدی ندارم که این سفر، نقش ویژه ای در توسعه ی فعالیت ها و روابط ایفا 
خواهد کرد.« رئیس جمهور آذربایجان با اشــاره به حادثه انفجار در بندر شهید 
رجایی و جان باختن جمعی از هموطنان عزیزمان در بندرعباس، بار دیگر این 
حادثــه را به دولت و ملت ایران تســلیت گفت و افــزود: »از خداوند متعال برای 
جان باختگان رحمت و برای مصدومین شفای عاجل مسئلت دارم. علیرغم این 
حادثه، جناب آقای پزشکیان به آذربایجان سفر کرده اند که ما این اقدام را بسیار 
مثبت و مهم ارزیابی می کنیم. امیدواریم که خداوند کشورها و مردم  ما را از این 
بلایا دور نگه دارد و همواره صلح و ثبات بر منطقه و کشورهای مان حاکم باشد. 
ما به تحولات منطقه ای، صلح پایدار، تمامیت ارضی و حاکمیت کشورها، عدم 

دخالت در امور داخلی اهمیت ویژه ای قائلیم.«

امضای هفت تفاهم نامه مشترک �
مقامات ایران و آذربایجان در حضور رؤسای جمهور دو کشور، هفت تفاهم نامه 
همکاری امضا کردند. علاوه بر بیانیه مشترک سفر که به امضای رؤسای جمهور 
رســید، تفاهم نامه هایی در عرصه های رایزنی سیاســی، حمل و نقل، مبادلات 
فرهنگی، همکاری های بهداشتی، رسانه ای و سرمایه گذاری به امضای مقامات 

مرتبط جمهوری اسلامی ایران و جمهوری آذربایجان رسید.

کیوان زرگری

نگاه کارشناس

مهلــت ارائه ی گزینه برای تصدی پســت وزارت اقتصاد رو به اتمام اســت. 
اســامی مختلفی در محافل گوناگون شنیده می شود. رسانه ها نیز حسب 
مورد به گمانه زنی مشغول هستند. یکی از این گزینه ها که در عرصه  رسانه ها 
مطرح شــده؛ یک اقتصاددان جوان اســت که دکتری خود را از دانشگاه 
شیکاگو گرفته است. مخالفان دولت از همین ابتدا انگ هایی همچون نفوذ، 
غرب زده و امثال آن را مطرح کرده اند اما به نظر می رســد موضوع اساســاً 

ارتباطی با آمریکا ندارد بلکه قضیه به »شیکاگو« برمی گردد.
مشــکل مخالفان دولت با این کلمه چیســت و چرا »شیکاگویی« یک 
انگ محسوب می شود؟ پینوشه دیکتاتور شــیلی گروهی از اقتصاددانان 
به سرپرســتی میلتون فریدمن را دعوت کرد که مشاور اقتصادی او باشند. 
فریدمن استاد برجســته ی اقتصاد در دانشگاه شیکاگو و یک اقتصاددان 
پول گرا بود و پیشنهاد پینوشــه را پذیرفت. در مورد اینکه حضور فریدمن و 
»شــیکاگویی ها« چه آثار مثبت و منفی در اقتصاد شیلی برجای گذاشت 
باید طبعاً کارشناسان اقتصادی اظهارنظر کنند ولی از همان موقع عبارت 
»شــیکاگو« و »شیکاگویی« در قالب یک اســتعاره ی مفهومی در حوزه ی 

اقتصاد شکل گرفت.
در روزگار معاصر دو اندیشمند به نام های جرج لیکاف و مارک جانسون 
مطالعات گســترده ای در باب اســتعاره ی مفهومی انجام دادند و در سال 
۱9۸۰ اثر مشــهوری به نام »اســتعاره هایی که با آنهــا زندگی می کنیم« را 
منتشر کردند. هرچند مفهوم استعاره را در حوزه  زبان شناسی و مطالعات 
ادبی دنبال می کنند ولی اثر مشهور این دو باعث شده که استعاره از حوزه ی 
آرایه ی ادبی و صورت های کلامی خارج شده و وارد ساحت علوم شناختی 
شــود. این دو معتقدند سرشــت اســتعاره همانا درک تجربه  »چیزی« در 

چارچوب »چیز« دیگری است.
تحقیقات لیکاف و جانسون نشان داد که استعاره چونان یک ابزار مفید 
می تواند نقش مهمی در شناخت و درک پدیده ها و امور داشته باشد و درواقع 
یک مدل فرهنگی در ذهن ایجاد می کند که زنجیره ی رفتاری مشــخصی 
برطبق آن برنامه ریزی می شود. لذا استعاره برحسب ضرورت و نیاز بشر به 
درک و بازنمایی پدیده های ناآشنا و با تکیه بر ساخت واژه ها و اطلاعات قبلی 

شکل می گیرد.
این همان نقطه ای است که جریان منتقد دولت بر آن انگشت گذاشته 
است. درواقع اســتعاره ی مفهومی »شیکاگو« ناظر بر مفاهیمی همچون 

غرب زدگی؛ پول گرایی اقتصادی و نهایتاً عدم بهبود شرایط اقتصادی کشور 
خواهد بود. باید دانســت تعداد زیادی از طبقه بندی ها  و استنباط های ما 
برحسب استعاره ها صورت می گیرند.  بسیاری از مفاهیم )خصوصاً مفاهیم 
انتزاعی( از طریق انطباق استعاری اطلاعات از زمینه ای به زمینه ی دیگر 
نظم پیدا می کند. وقتی کشورمان در هاله ی شرق گرایی قرار دارد طبعاً هر 

پدیده ی وابسته به غرب می تواند شکل منفی و غیرارزشی پیدا کند.
به همین خاطر است که یک نماینده ی جوان و تندرو مجلس در واکنش 
به اخبار معرفی این کاندیدا اظهار داشــت کــه دیدگاه های اقتصادی این 
گزینه، »غلط« است و هشدار داد که کشور جایی برای آزمون و خطا ندارد. 
این در حالی است که اقتصاددان مزبور صرفاً در حد یک گزینه مطرح شده 
و اساساً هیچ برنامه  اقتصادی در قالب گزینه  وزارتی نیز ارائه نداده است. با 
این همه پیشاپیش هر برنامه ای که از سوی وی ارائه گردد نیز انگ »غلط« 
خواهد داشت. مبنای استعاره بر اساس شباهت نیست بلکه بر پایه  نوعی 
ارتباط در قلمروهای متقاطع همزمان اســت که در تجربه ی انسان و درک 

شباهت های این حوزه ها به کار می رود.
لیکاف و جانسون اشــاره کردند که استعاره ها نه تنها نگاه کنونی ما به 
زندگی را شــکل می دهند بلکه می توانند توقعات و انتظارات ما نســبت به 
زندگی آینده مان را نیز تعیین کنند. مفاهیم حاکم بر اندیشه ی ما فقط شامل 
موضوعات فکری نمی شــود بلکه اعمال روزمره و حتی پیش پاافتاده ترین 
جزئیات آن را نیز شــامل می شود. با این اوصاف می توان فهمید که چرا آن 
نماینده ی تندرو درخواســت کرد فردی معرفی شود که اولویتش مبارزه با 
رانت خواران، مســتکبران داخلی و بریز و بپاش های دســتگاه های دولتی 
باشــد. ســاختار ادراکات، نحوه ی مراوده  ما در جهــان و چگونگی تعامل 
با ســایر افراد را همین مفاهیم ذهنی تشــکیل می دهد. نظام مفهومی ما 
نقشی اساسی در تعریف و تبیین واقعیات روزمره مان ایفا می کند. نحوه ی 
اندیشیدن و تجربه ها و اعمال ما مقوله هایی از جنس استعاره هستند. تاثیر 
اســتعاره ها به حدی است که می تواند واقعیت های موجود را تغییر دهد و 
خودش واقعیت های جدیدی را بســازد. این تعابیر با نحوه ی مفهوم سازی 
پیوند دارد. نظــام مفهومی نقش تبیینی در واقعیت هــای زندگانی دارد و 
چون ساختار استعاری دارد لذا شیوه های اندیشیدن و تجربه و عمل ما نیز 

استعاری هستند.
جالب این است که استعاره اساساً مفهومی ناخودآگاه و خودکار است 
و بدون تــلاش آگاهانه عمل می کنــد چراکه مفاهیم اســتعاری صرفاً در 
دلالت های خود فهمیده نمی شود بلکه در مؤلفه های مفاهیم دیگر شکل 
یافته و درک می شوند. به همین دلیل است که نام دانشگاه شیکاگو پیش از 
هر چیز تعابیر مقوله ای منفی را در ذهن منتقدان پدید می آورد. یعنی به این 
اشاره نمی شود که این گزینه ی نخبه با طیفی از تخصص ها و افتخارات از 
طلای المپیاد ریاضی و کارشناسی شریف گرفته تا ارشد دانشگاه استنفورد و 
دکتری دانشگاه شیکاگو، می توانست در خارج از کشور زندگی آرام و مرفهی 
داشــته باشد؛ اما ترجیح داد به کشــور بازگردد و وارد فعالیت دانشگاهی و 
پژوهشی شود. در عوض برای تخریب او به این متوسل می شوند که »سابقه  

اداره  هیچ نهاد و دستگاهی را نداشته است.«

تخریب پیش از موعد گزینه  وزارت اقتصاد
استعاره  مفهومی شیکاگو

روزنامهنگار
پویا نعمت اللهی


